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آخرین خبرها از اخذ مالیات از لوکس نشینان 
با توجه به گزارش دیوان محاسبات مبنی بر صفر بودن اجرای مالیات خانه و 
خودروهای لوکس به جهت عدم تصویب مقررات در دولت، معاون سازمان امور 
مالیاتی توضیحاتی درباره اقدامات و آمادگی این ســازمان برای اخذ مالیات از 
لوکس نشــینان ارائه کرد.به گزارش ایسنا، پیش از این دیوان محاسبات گزارش 
نظارت مستمر بر اجرای بودجه ۱۴۰۰ را منتشر کرد که طبق آن اجرای مالیات 
بر خانه های لوکس و خودروهای لوکس به جهت عدم تصویب مقررات در دولت، 
همچنان صفر اســت.در ایــن زمینه، محمود علیزاده - معــاون فنی و حقوقی 
سازمان امور مالیاتی - درباره آخرین وضعیت اجرای مالیات خانه و خودروهای 
لوکس به ایســنا توضیح داد: مالیات خانه و خودروهای لوکس در سال گذشته 
منوط به آیین نامه ای بوده که باید توسط دولت تصویب می شده است که پیش 
نویس این آیین نامه در موعد مقرر از ســوی ســازمان امور مالیاتی تنظیم و از 
طریق وزارت امور اقتصادی و دارایی به دولت تقدیم شد، اما دولت آن را تصویب 
نکرده است تا برمبنای بودجه ســال گذشته مالیات خانه و خودروهای لوکس 
اخذ شود.وی افزود: درباره مالیات خانه و خودروهای لوکس برای سال جاری نیز 
باز هم در موعد مقرر آیین نامه های مربوطه توسط سازمان تنظیم و تقدیم دولت 
شد و در کمیسیون اقتصادی دولت هم تصویب شد که ان شاءالله پس از طرح 
در هیئت دولت و تصویب آن، مکانیســم اخذ این مالیات آماده است و بلافاصله 

این قانون اجرا خواهد شد. 
چه خانه و خودروهایی لوکس هستند؟

براســاس قانون، خودروهای لوکس خودروهایی هستند که در انتهای سال 
۱۴۰۰ قیمت ســاخت یا واردات آن، بالای یک میلیارد تومان باشد که قیمت 
این خودروها توســط سازمان امور مالیاتی اعلام می شود و مالکان این خودروها 
باید تا بهمن ماه ســال جاری این مالیــات را پرداخت کنند.در غیر این صورت 
قادر به نقل و انتقال خودرو نیستند و باید مبلغ مالیات را در زمان نقل و انتقال 
پرداخت کنند. - نرخ مالیات ســالانه خودروهای لوکس به شــرح ذیل اســت: 
۱- تا مبلغ ۱.۵ میلیارد تومان نســبت بــه مازاد یک میلیارد تومان معادل یک 
درصد، ۲- تا مبلغ سه میلیارد تومان نسبت به مازاد ۱.۵ میلیارد تومان معادل 
دو درصد، ۳- تا مبلغ ۴.۵ میلیارد نسبت به مازاد سه میلیارد تومان معادل سه 
درصد، ۴- نســبت به مازاد ۴.۵ میلیارد معادل چهــار درصد. همچنین، طبق 
تصویــب مجلس، خانه هایی که ارزش آنها با احتســاب عرصه و اعیان بیش از 
۱۰ میلیارد تومان باشــد، خانه لوکس محسوب شده و مالک آن باید در بهمن 
امسال این مالیات را پرداخت کند که خانه های درحال ساخت و در سال تملک 
از پرداخت این مالیات معاف هستند. - نرخ مالیات سالانه خانه های لوکس نیز 
به شرح ذیل است: ۱- نسبت به مازاد ۱۰ میلیارد تا ۱۵ میلیارد تومان؛ یک در 
هزار،۲- نسبت به مازاد ۱۵ میلیارد تا ۲۵ میلیارد تومان؛ دو در هزار، ۳- نسبت 
به مازاد ۲۵ میلیارد تا ۴۰ میلیارد تومان؛ ســه در هزار،۴- نســبت به مازاد ۴۰ 
میلیارد تا ۶۰ میلیارد تومان؛ چهار در هزار،۵-نسبت به مازاد ۶۰ میلیارد تومان 

به بالا پنج در هزار.

نماینده مردم لنگرود: 
در قطعه سازی کروز، دانش و صنعت 

به درستی باهم عجین شده است
عضو کمیســیون انرژی در مجلس شورای اســلامی گفت: با توجه به اینکه  
مزیت یابی در کشــور به عنوان حلقه مفقوده محســوب می شود اما در قطعه 
ســازی کروز به روشــنی و درســتی  دانش و صنعت با هم عجین شده است.

نماینده مردم لنگرود در مجلس شــورای اســلامی و هیات همراه با حضور در 
شــرکت بهمن موتور از خطوط تولید بازدید و ضمن دیدار با مدیران و کارگران 
درخصوص مشــکلات کنونی و پیش روی صنعت و دغدغه های صنعتگران به 
گفــت وگو پرداختند.در این بازدید خط تولید خودرو های جدید بهمن موتور از 
جمله فیدلیتی و برنامه داخلی ســازی آن نیز توسط نماینده مردم لنگرود در 
مجلس شورای اسلامی مشــاهده و موانع پیش روی خودروسازان خصوصی در 

کشور مورد بررسی قرار گرفت.
پرویز محمدنژاد قاضی محله همچنین با حضور در شــرکت کروز از خطوط 
تولیــد این مجموعه بازدید و ضمــن دیدار با مدیــران و کارگران درخصوص 
مشــکلات کنونی پیش روی صنعــت و دغدغه های صنعتگــران به گفت وگو 
پرداخت.پرویز محمدنژاد قاضی محله عضو کمیسیون انرژی در مجلس شورای 
اسلامی ایران با ابراز خرسندی از تغییر و تحولاتی که در عرصه قطعه سازی در 
شرکت کروز حاصل شده است، بیان داشت: مزیت یابی در کشور به عنوان حلقه 
مفقوده محسوب می شود اما در قطعه سازی کروز به روشنی و درستی  دانش و 
صنعت با هم عجین شده است و این این امر کمک خواهد کرد که گروه بهمن 

و کروز آینده روشنی داشته باشند.
این عضو کمیســیون انرژی در مجلس شورای اســلامی با تاکید بر ضرورت 
حمایت تولید داخل اظهارداشــت: با توجه به اینکه واردات کالاهایی که مشابه 
آن در داخل تولید می شــود بطور حتم مجلس شــورای اسلامی به عنوان رکن 

قانون گذاری بستر لازم را برای حمایت از تولید داخل فراهم خواهد کرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد
ریزش قیمت مسکن در محله های هدف سفته بازان

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه قیمت مســکن در محله هایی از 
تهران که دارای ماهیت ســرمایه ای هســتند با افت بیشتری نسبت به مناطق 
مصرفی مواجه شــده اســت گفت: معتقدم تقاضای واقعی هیچگاه دچار رکود 
نمی شــود و دولت از ســازندگانی که در این بخش اقدام به ساخت و ساز کنند 
حمایــت می کند.محمود محمودزاده در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: بهترین 
راه برای کاهش قیمت خانه این اســت که مسکن مصرفی احداث کنیم و بازار 
را از حالت ســرمایه ای بیرون بیاوریم. یعنی به شکل هدفمند واحدهایی برای 

متقاضیان واقعی و واجد شرایط احداث کنیم.
وی افزود: یکی از دلایلی که دولت سیاست تولید یک میلیون واحد مسکونی 
در سال را مطرح کرده این است که مسکن در استطاعت برای خانوارها ساخته 
شود.معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بازار مسکن در شش ماه گذشته 
به ثبات رسیده است گفت: اگر آمار را به تفکیک محلات بررسی کنیم می بینیم 
در بســیاری از مناطق تهران که ماهیت سوداگری دارد با کاهش قیمت های به 
مراتب بیش از میانگین کل مواجه شده ایم. بنابراین بازار در حوزه سرمایه گذاری 
که در تراز ارز و ســکه قرار می گیرد کشش ندارد اما در بخش مصرفی شرایط 
متفاوت اســت.محمودزاده تاکید کرد: بازار مسکن را از نظر ماهیتی باید به دو 
شــاخه کلی تقسیم بندی کرد؛ یک بخش تقاضای واقعی است که به اعتقاد من 

یک فعالیت دائمی است و رکود ندارد. 
اگر سازندگان سودهای متعارف و منطقی را در نظر بگیرند همواره در بخش 
تقاضای واقعی، کار هست و دولت نیز با طرحهای تشویقی از سازندگان حمایت 
می کند.وی، بخش دیگر را حوزه ســوداگری بازار مســکن دانست و گفت: بازار 
ســرمایه ای هم اکنون در رکود به سر می برد اما سر جای خودش است و کسی 
جلوی آن را نمی گیرد. موقعی که توجیه اقتصادی داشته باشد سرمایه گذاران به 
مناطقی که معمولا خرید و فروشهای سرمایه ای در جریان است ورود می کنند.

به گزارش ایسنا، متوسط قیمت مسکن شهر تهران در مردادماه سال جاری ۳۰ 
میلیون و ۹۷۰ هزار  تومان در هر متر مربع بوده که نسبت به ماه قبل ۳.۱ درصد 
و نســبت به مشابه سال قبل ۳۴ درصد افزایش یافته است. تعداد معاملات نیز 
۵.۵ هزار فقره بود که نســبت به ماه قبل ۸.۴ درصد افزایش و در مقایسه با ماه 

مشابه در سال قبل ۳۹.۴ کاهش را نشان می دهد.

نگاه

خودرو

خبر

قیمت گذاری  – محمد ســیاح:  گروه اقتصــادی 
دســتوری در اقتصادهای دولتی نظیــر اقتصاد ایران برای 
مدیریت بازار ســال ها است که موجب شده تا تولیدکننده 
و مصــرف کننده ناراضی از وضعیــت نهایی عرضه کالا و 
خدمات باشند. در این بین به اعتقاد فعالان اقتصادی تنها 
کســانی از این وضعیت ســود می برند که به عنوان دست 
دولــت مابین این تولیــد و عرضه قرار می گیرند و ســود 
سوبســید دولتی به جیبشــان می رود. جمعــی از فعالان 
اقتصادی در نامه ای به ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 
خواســتار حذف قیمت گذاری دســتوری شده اند چراکه 
معتقدند این اقدام در ســال های متمادی باعث زیان های 
هنگفت به تولید در بخش های مختلف شــده و چیزی جز 
خرابی به بار نیاورده اســت. آنها معتقدنــد که این روش 
مدیریــت اقتصاد در ایران صرفا به ســود کســانی بوده و 
هســت که از رانت ایجاد شده در قیمت گذاری دستوری و 
قیمت بازار آزاد سوءاستفاده کرده و مسئول بی نظمی امروز 
اقتصادی هســتند. مسعود دانشــمند، عضو اتاق بازرگانی 
ایــران در رابطه با این اثر حذف قیمت گذاری دســتوری 
به »مردم سالاری آنلاین« گفت: »قیمت گذاری دستوری 
اصولا در راســتای اقتصــاد آزاد پذیرفته نیســت، قیمت 
گذاری بســته دولتی برای اقتصادهای بسته دولتی است، 
باید تکلیف مان روشن شود که اقتصاد بسته دولتی داریم 
یا آزاد چراکه این مصرف کننده است بین این دو همیشه 
آسیب دیده و می بیند.« او ادامه داد: »منظور اقتصاد دولتی 
این اســت که همه فعالیت ها مربوط به بخش دولت است 
و این دولت یک کالا را در سراســر کشور عرضه می کند و 
قیمت دومی هم وجود نــدارد. همان چیزی که در اقتصاد 
سوسیالیتی اتحادیه جماهیر شوروی یا چین قبل از دنگ 
شیائوپینگ وجود داشت. عملا هم دیده شد که در اقتصاد 
دولتی معمولا کیفیت کالاها کاهش پیدا می کنند و مردم 
بــه عنوان مصرف کننده از کیفیــت کالاهایی که مدام در 
حال کاهش اســت ناراضی هستند و تمام نظارت هایی هم 
که دولت می تواند برای افزایش کیفیت انجام بدهد معمولا 

موفق نبوده است.« 
دانشــمند افزود: »بنابراین به اقتصــاد آزاد غیردولتی 
برمی گردیم که مکانیزم قیمت را عرضه و تقاضا و نهادهایی 
که موثــر در تولید کالا و خدمات هســتند و بازار رقابتی 
تعیین می کنند. وقتی شــورای رقابت داریم یعنی اقتصاد 
ما آزاد اســت و این شورا باید به جای دخالت نظارت کند 
که این رقابت در کانالی قرار بگیرد که منتهی به کارهایی 
ماننــد احتکار که با هدف افزایش قیمت انجام می شــود، 
اتفاق نیافتد؛ اما در حال حاضر کار شــورای رقابت شــده 

قیمت گذاری! این درحالی است که وظیفه شورای رقابت 
تعیین قیمت نیســت بلکه باید بر رقابت ســالم و صحیح 
نظارت کند و وقتی اشــکالی پیش می آید آن را به مقامات 

تصمیم گیر گزارش کند با آن را بررسی کنند.«
رانتی برای دلالان در قیمت گذاری دستوری

عضــو اتــاق بازرگانــی ایران تاکیــد کــرد: »همواره 
قیمت گذاری دستوری به زیان مصرف کننده و تولیدکننده 
بوده اســت. تنها کســانی که از این وضعیت سود می برند 
آنهایی هستند که دنبال رانت قیمت گذاری دستوری اند. 
بنابراین تصور من این است که باید قیمت گذاری دستوری 
را رها کنیم و اجازه دهیم که مکانیزم بازار قیمت را تعیین 
کند.«او ادامه داد: »مثال ساده این است که قمیت گذاری 
دســتوری دولت در مورد دلار سامانه نیما و صرافی دولتی 
عملا تابع قیمت گذاری بازار شده است، یعنی وقتی قیمت 
دلار در  بازار افزایش پیدا می کند، قیمت در صرافی ملی و 
سامانه نیما و سنا هم افزایش پیدا می کند، عملا این قیمت 

گذاری تابعی از مکانیزم بازار شده اند!
 اگر همین مســیر را ادامه بدهیم می بینیم که در سایر 
کالاها هم همین اتفاق افتاده است و فقط و فقط اتفاقی که 
رخ داده این اســت کالاهایی که با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد 
می شــوند رانتی برای آنها ایجاد شــده تا با بازار خودشان 
را تطبیق بدهند و ســود مازاد ارز ۴۲۰۰ تومانی به جیب 

این رانت خواران می رود.«دانشــمند اظهارکرد: »بنابراین 
اگر بخواهیم اقتصادمان را به ســمتی ببریم که بازار قیمت 
تعیین کند باید دلار را تک نرخی کنیم، درست است که با 
تک نرخی شدن دلار در ابتدا تورم بوجود می آید اما بعد از 
آن قیمت ها در سطح رقابتی قرار می گیرند و در این زمان 
بدون فشــارها و رانت دولتی باعث می شود کیفیت کالاها 

افزایش یابد که این به سود مصرف کننده است.«
متعادل سازی قیمت دخالت دولتی است

عضو اتاق بازرگانی ایران در پاســخ به این سوال که در 
چنین وضعیتی امکان کاهش قیمت در آینده وجود دارد؛ 
توضیح داد: »متعادل ســازی قیمت بیشــتر دخالت های 
دولتی اســت نــه مکانیزم بازار؛ متعادل ســازی قیمت به 
این معناســت دولت به بازار چیزی را تزریق کند، در واقع 
شورای رقابت اســت مه باید جلوی کارتل ها و احتکارها و 
دامپینگ را بگیرد تا مکانیزم واقعی بازار قیمت ها را تعیین 
کند و همه جای دنیا هم این روش اســتفاده می شود.« او 
ادامه داد: »اینکه دولت بخواهد دخالت کند تا کالایی ارزان 
تر به دست مصرف کننده برسد بین تولیدکننده و مصرف 

کننده باید به توزیع سوبسید بدهد نه واردات!
 به عنوان مثال فرض کنیم قیمت تمام شده تولید مرغ 
براســاس نرخ آزاد ۶۰ هزار تومان باشد، اگر دولت بخواهد 
دخالت کند می گوید مرغ را از تولیدکننده ۶۰ هزار تومان 

می خرد و در بازار ۳۰ هــزار تومان عرضه می کند؛ درواقع 
اینجا باید اینجا سوبسید داده شود نه اینکه اجازه دهد مواد 
اولیــه با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد و بعد با ارز بازار آزاد عرضه 
شــود و قیمت مرغ در بازار افزایش یابد.«دانشمند اضافه 
کرد: »وقتی دلار ۴۲۰۰ و دلار ۲۵ و ۲۷ هزار تومانی وجود 
دارد درواقــع رانت روی نرخ دلار بــرای واردات کالا داده 
می شود، اگر همه اینها را حذف کنیم و ارز تک نرخی شود 
کیفیت کالا و رقابت واقعی می تواند خودش را نشان دهد.«

کاهش قیمت کالاها با ایجاد بازار رقابتی
عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه بیشتر کشورهای 
جهان قیمت گذاری دستوری ندارند، افزود: »تنها جاهایی 
که دولت کمک می کند این اســت که بین تولیدکننده و 
مصرف کننده سوبســیدی را ایجــاد می کند. در واقع این 
سوبسید به انتهای زنجیره مصرف کننده پرداخت می شود. 
دولت باید سوبســیدی که بــرای واردات مواداولیه و غیره 
می دهد در این بخش هزینه شود و اینجاست که برداشته 
شــدن قیمت گذاری دســتوری و ایجاد سوبسید به نفع 
مصرف کننده اســت.«او با تاکید براینکه در این شــرایط 
تولیدکننده ها در یک شــرایط رقابتی کالا تولید می کنند، 
گفت: »در همین موضوع مرغ، اگر همه نیازهای تولید مرغ 
با قیمت های آزاد تامین شود ممکن است یکی با قیمت ۵۵ 
هــزار تومان یکی با قیمت ۶۰ هزار تومان تولید کند، ولی 
وقتی دولت این مرغ را با قیمتی کمتر در بازار عرضه کند 
تولیدکننده نمی تواند مرغ را بــا قیمتی بالاتر عرضه کند 
چراکه خریداری نخواهد داشــت و به این صورت می توان 
انتظار داشــت در رقابت ایجاد شــده حتــی قیمت ها هم 
کاهش پیدا کند.«دانشــمند تصریح کرد: »در این شرایط 
تولیدکننده ها بیشــتر به بهینه سازی و افزایش بهره وری 
تولید خواهد پرداخت تا بــا افزایش راندمان قیمت نهایی 
را کاهــش دهند که این اتفاق در همه جای دنیا هم اتفاق 
افتاده است. قیمت گذاری دستوری به زیان تولیدکننده و 
مصرف کننده اســت و صرفا گروه خاصی از رانت استفاده 
می کنند. هیچ زمانی قیمت گذاری دستوری به سود هیچ 
اقتصاد ملی ای نبوده است.«حذف قیمت گذاری دستوری 
و هدفمنــد کردن یارانه یا سوبســیدهای دولتی علاوه بر 
کاهش هدررفت منابع کشور می تواند به کاهش هزینه های 
دولت و بخش تولید و مصرف کننده منجر شــود که این 
اتفاق به سود اقتصاد کشور هم هست هر چند که مقاومت 
حلقه های رانت خوار در این حوزه بســیار چشمگیر است. 
به هر حال دولت باید در مقابل این رانت خواری بایســتد 
که امروز خون مردم را در شیشه کرده و معیشت آنها را به 

خطر انداخته است.

در گفت وگو با مسعود دانشمند، عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح شد

قیمت گذاری دستوری؛ رانتی برای عده ای خاص!
ایجاد بازار رقابتی موجب کاهش قیمت ها خواهد شد

در پنج ماه اول امســال حجم ســرمایه گذاری خارجی 
مصوب در بخش صنعت، معدن و تجارت نســبت به مدت 
مشابه سال قبل ۵۴ درصد کاهش داشته و امارات، ترکیه و 
افغانستان بیشترین حجم سرمایه گذاری را در کشور انجام 
داده اند.به گزارش ایســنا،  جدیدترین آمار منتشــر شده از 
سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد 
کــه در پنج ماهه اول امســال، ۶۸ مورد ســرمایه گذاری 
خارجی به ارزش بیش از ۴۸۵ میلیون دلار در کل کشــور 
تصویب شده که از لحاظ تعداد ۱۲۶ درصد و از نظر ارزش 
۴۴ درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته 
است. البته ۴۹ مورد از کل طرح ها با حجم سرمایه گذاری 
۳۸۸ میلیون دلار، یعنی حدود ۸۰ درصد از کل، در بخش 
صنعت، معدن و تجارت بوده اســت.همچنین از این تعداد 
در بخش های صنعت، معــدن و تجارت، ۱۹ مورد در حال 
بهره برداری و مابقی در حال طی مراحل اجرایی اســت.بر 
اساس این آمار، ســرمایه گذاری خارجی مصوب در بخش 
صنعت، معدن و تجارت در این مدت نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل از لحاظ تعداد تغییری نکرده، اما از نظر ارزش 

۵۴ درصد کاهش داشــته و به لحاظ تعداد پروژه ها، سهم 
بخش صنعت ۹۷.۹، معدن ۲.۱ و تجارت صفر درصد بوده 
اســت.در این میان از بین ۴۹ مورد سرمایه گذاری خارجی 

در این بخش، ۱۹ شرکت با ۱۰۰ درصد سهامدار خارجی، 
۲۱ شــرکت بصورت مشارکتی با شــرکای داخل )J.V( و 
 BOT ۹ مورد به صورت مشــارکت مدنــی، بیع متقابل و

اجرا می شود.بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوی وزارت 
صمت، بیشترین حجم سرمایه گذاری خارجی در دوره مورد 
بررســی نیز در گروه های ساخت رادیو، تلویزیون و وسایل 
ارتباطی با ۲۲۳.۳ میلیون دلار، ســاخت مواد و محصولات 
شــیمیایی با ۹۱.۷ میلیون دلار، ســاخت فلزات اساسی با 
۳۷.۴ میلیون دلار، ساخت چوب و محصولات چوب و چوب 
پنبه به استثنای مبلمان با ۷.۲ میلیون دلار بوده است.پنج 
کشور اول از لحاظ ارزش ســرمایه گذاری خارجی مصوب 
نیز کشــورهای امارات با ۳۱۸.۹، ترکیه با ۲۷.۵، افغانستان 
بــا ۱۵.۵، هنگ گنگ بــا ۷.۵ و آلمان با  بــا ۶.۷ میلیون 
دلار هستند.  در این میان، استان های کرمان ۶۴، مرکزی 
۱۲، تهران ۱۰، آذربایجان شــرقی ۹ و البرز پنج درصد از 
حجم ســرمایه گذاری خارجی مصــوب در بخش صعت، 
معدن و تجارت را جذب کرده اند.ســرمایه گذاری خارجی 
مصوب شامل کلیه درخواست ها اعم از سرمایه گذاری جهت 
ایجاد طرح های جدید، خرید ســهام شرکت های موجود و 
همچنین ســرمایه گذاری های خارجــی در قالب ترتیبات 

قراردادی است.

رئیس سابق سازمان توسعه تجارت اظهار کرد: بسیاری 
از کشــورها مانند چین، تایوان، تایلند و بســیاری دیگر از 
کشــورها در کنار اینکه عضو شانگهای هستند از متحدان 
اصلی تجاری آمریکا هم به شمار می روند و نمی خواهند که 
به خاطر تجارت با ایران بعدا تحت تاثیر فشــارهای آمریکا 
قرار بگیرد. بیشــتر کشورها چنین مشــکلی در تجارت با 
ایران دارند، حتی در همســایگی ما کشوری مانند عراق به 
دلیل فشــارهای آمریکا چندان حاضر به این کار نیستند.
محمدرضــا مودودی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا 
در مورد پیوســتن احتمالی ایران به پیمان شانگهای اظهار 
کرد: ایران هرچه بیشــتر بتواند عضو پیمان های منطقه ای 
شــود بیشتر نفع می برد. نیاز است که در این شرایط سهم 
خود را از پیمان های منطقه ای افزایش دهیم، امروز ســهم 
ما در پیمان های منطقه ای بســیار ناچیز اســت که نقطه 
ضعف بزرگی برای تجارت و اقتصاد ایران محسوب می شود. 
شــانگهای پیمان مهمی در منطقه جنوب شرق آسیا است، 
بازار بسیار بزرگی در این منطقه وجود دارد و در عین حال 
کشــورهای عضو این پیمان از ظرفیت بالایی برای تجارت 
برخوردار هســتند. از این جهت این موضوع فرصت خوبی 
برای ایران است. اگرچه به نظر نمی رسد راه ساده ای فراروی 

ایران برای پیوستن به پیمان شانگهای نیست اما اگر بتواند 
بر مسائل مختلف سیاسی و اقتصادی که مانع عضویت در 
اینگونه پیمان ها هستند غلبه کند، فرصت خوبی می تواند 
نصیب تجارت ایران شــود تا بتوانیــم ظرفیت خوبی را از 
نظر اقتصــادی ایجاد کنیم.وی افزود: یکــی از موانع مهم 
برای این کار مشــکلات بانکی اســت، برقرار ارتباط بانکی 
منوط به عضویت در FATF یا داشتن شرایط عضویت در 
پیمان های پولی اســت. از آنجا که ما مشکلاتی در رابطه با 
FATF داریم، قطعا نبود ارتباط بانکی ما مانع خواهد بود 
و برای مبادله پول یا کالا قطعا با مشــکل مواجه می شویم. 
علاوه بر این تحریم ها به طور جدی کشتی رانی ما را تحت 
تاثیر قرار داده است که این موضوع هم تبادل کالایی ما را 
با این کشــورها مشــکل خواهد کرد. این مشکل به عنوان 
یک زیرساخت باید حل شــود.مودودی با اشاره به مشکل 
تحریم ها گفــت:  روابط بین المللی نیز تحت تاثیر تحریم ها 
قرار گرفته و بسیاری از کالاها مشمول تحریم شده اند. این 
موضوع هم مانع از آن می شود که ارتباط تجاری مناسب را 
با هدف های تجاری خود برقرار کنیم. بســیاری از کشورها 
مانند چین، تایوان، تایلند و بســیاری دیگر از کشورها در 
کنار اینکه عضو شانگهای هستند از متحدان اصلی تجاری 

آمریکا هم به شــمار می رونــد و نمی خواهند که به خاطر 
تجــارت با ایران بعدا تحــت تاثیر فشــارهای آمریکا قرار 
بگیرد. بیشتر کشورها چنین مشــکلی در تجارت با ایران 
دارند، حتی در همســایگی ما کشوری مانند عراق به دلیل 
فشارهای آمریکا چندان حاضر به این کار نیستند. برای این 
کشــورها ارتباط تجاری با آمریکا مهم است و نمی خواهند 
که مورد تحریم بانک های آمریکایی یا خزانه داری این کشور 
قرار بگیرند.وی خاطرنشــان کرد: برخی از کشورهای عضو 
شانگهای، عضو اوراســیا نیز هستند. ظرفیت تجارت ایران 
با این کشــورها به صورت بالقوه بالا است اما از آنجا که در 
ایران ظرفیت سازی لازم انجام نشده، نمی دانیم که ظرفیت 
بالفعل به چه میزان می تواند باشد. چین خریدار بخشی از 
مواد اولیه تولیدی ما است؛ روسیه، قزاقستان و قرقیزستان 
کشورهایی هستند که سبد صادراتی و وارداتی آنها تقریبا 
شــبیه ما اســت. البته به جز مواد کشارزی و غذایی که ما 
تولیدکننده آن هســتیم اما ظرفیت مناسب برای صادرات 
آن را ایجــاد نکردیم. محصولاتی که ما در این زمینه تولید 
می کنیم ظرفیت بین المللی ندارند و بیشتر در سطح محلی 
و داخلی است.رئیس سابق سازمان توسعه تجارت در ادامه 
تصریح کرد:  با توجه به اینکه ارتباط در پیمان همکاری های 

شانگهای بیشــتر حول کشورهایی اســت که می خواهند 
تحــت نظر نفوذ آمریکا و ناتو خود را رشــد دهند، شــاید 
بتواننــد ارتباطی را با ایران بگیرند اما بســتگی به دارد که 
ما تا چه حد بتوانیم در مقیاس بین المللی تولیدات داشته 
باشــد. متاسفانه ما در سال های گذشته در داخل کشور در 
ســطح بین المللی ظرفیت سازی نکرده ایم و تولیدات ما در 
این مورد بسیار محدود است. به استثنای محصولاتی مانند 
پتروشیمی یا فولاد و بعضی محصولات معدنی که نیازی به 
ظرفیت سازی نداشته، در بقیه محصولات مشکلات جدی 
داریم.وی با انتقــاد از عدم ظرفیت ســازی برای کالاهای 
تولیدی خود در راســتای صادرات و حضــور در بازارهای 
بین المللی گفت: بنابراین شاید آنها بسیاری از محصولاتی را 
که ما اینجا تولید داریم به عنوان محصول وارداتی ببینند و 
حتی برخی صحبت از چند ده میلیارد دلار کنند اما اینکه 
آیا ما این محصولات را در سطح صادراتی داریم، جای بحث 
اساســی دارد و نمی توان به راحتــی گفت که ما می توانیم 
این محصولات را صادر کنیــم. بنابراین اگر ما می خواهیم 
به این مقیاس برســیم به خصوص با همکاری سازمان های 
بین المللــی مانند ســازمان همکاری های شــانگهای باید 

ظرفیت سازی های لازم را در داخل کشور داشته باشیم.

کدام کشورها در ایران سرمایه گذاری بیشتری کرده اند؟

رئیس سابق سازمان توسعه تجارت مطرح کرد

بسیاری از کشورها ریسک تجارت با ایران را نمی پذیرند

حجم آب ورودی به ســدهای کشور از ابتدای سال 
آبــی جاری)مهرماه ۹۹( تا نوزدهمین روز شــهریور، 
نسبت به مدت مشابه ســال آبی پارسال) مهرماه ۹۸ 
تا آخر شهریور۹۹( کاهشــی بیش از ۲۶ میلیارد متر 
مکعبی را به ثبت رســانده است.به گزارش ایرنا، تداوم 
روند کاهشی بارش ها نســبت به دوره مشابه دو سال 
اخیر اثر منفی خود را بر روی موجودی آب ســدهای 
کشور نشان داده است به گونه ای که این کاهش سبب 
شــده تعدادی از نیروگاه های برق آبی کشــور از مدار 
تولید خارج شــوند.تازه ترین گزارش شرکت مدیریت 
منابع آب ایران حکایت از آن دارد که حجم کل ورودی 
آب به ســدهای کشور از ابتدای ســال آبی جاری تا 
نوزدهمین روز شهریورماه درحالی به رقم ۲۹ میلیارد 
و ۱۵ میلیون متر مکعب رسیده که این میزان در سال 
آبی پارسال)مهرماه ۹۸ تا آخر شهریور۹۹( ۵۵ میلیارد 
و ۳۱ میلیون متر مکعب بــوده که ۴۷ درصد کاهش 
یافته است.حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور 
از ابتدای ســال آبی جاری)مهرماه ۹۹( تا نوزدهمین 
روز شــهریورماه که آخرین ماه این سال آبی است ۲۰ 

میلیارد و دو دهم میلیون متر مکعب شــده است.این 
درحالی اســت که سال آبی پارسال)مهرماه ۹۸ تا آخر 
شهریور۹۹( حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور 
۲۸ میلیــارد و ۵۰ میلیون متر مکعب بوده که کاهش 
۳۰ درصدی را نشــان می دهد.حجم خروجی سدهای 
کشــور نیز از ابتدای سال آبی جاری تا نوزدهمین روز 
شــهریور ۳۶ میلیارد و ۲۳ میلیون متر مکعب گزارش 
شده که نسبت به مدت مشابه پارسال که ۵۴ میلیارد 
و ۹۹ میلیون متر مکعب بوده ۳۴ درصد کاهش یافته 
است.درصد پرشدگی ســدهای کشور  از ابتدای سال 
آبی جاری)مهرماه ۹۹( تا نوزدهمین روز شــهریورماه 
-۱۱ روز تا پایان این ســال آبی باقــی مانده -به ۴۰ 
درصد رســیده است.وضعیت ســدهای ۵ گانه تامین 
کننــده آب تهران نیز مطلوب نیســت به گونه ای که 
با ۲۸ درصد پرشــدگی نســبت به پارسال ۳۸ درصد 
کاهش یافته اســت.در این میان وضعیت سدهای ۱۳ 
گانه حوضه دریاچه ارومیه نیز چندان خوب نیست به 
گونه ای که حجم کل این سدها نسبت به پارسال ۱۷ 

درصد کاهش دارد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به 
اینکه تا ســال ۱۴۰۴ تزریق اتیلن به خط لوله اتیلن 
غــرب به ۳.۵ میلیــون تن در ســال افزایش می یابد، 
گفت: ارزش فروش محصولات نیز تا ســال ۱۴۰۴ به 
۳.۷ میلیارد دلار افزایش خواهد داشت.به گزارش ایرنا، 
»بهزاد محمدی« در مراســم امضای قرارداد راهبری 
خط لوله انتقال اتیلن غرب کشــور، با اشاره به اینکه 
این قرارداد قراردادی منحصر به فرد اســت، ادامه داد: 
نخســتین بار اســت که این حجم به بخش خصوصی 
واگذار می شــود.وی افزود: خط لوله اتیلن غرب، اتیلن 
تولیدی از عسلویه را تا تبریز منتقل می کند تا توسعه 

در غرب کشور محقق شود.
محمــدی تاکیــد کــرد: زمانی که شــرکت های 
پتروشــیمی واگذار شد بخشــی که باقی ماند، شرکت 
اتیلن غرب بود و خطی که دولت ســاخته بود توسط 
بخــش خصوصــی بهره بــرداری و راهبری می شــد.

وی گفت: نهادهای نظارتــی انتقاد می کردند که چرا 
خط دولتی در دســت بخش خصوصی است.به گفته 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، تلاش های 

زیادی انجام شــد اما به دلیل مقاومت شرکت بخش 
خصوصــی موفق نبود.وی افزود: از ســال ۹۷ حرکت 
منسجمی آغاز شــد تا این حق به دولت بازگردد و در 
ابتدای ســال ۹۹ خطی که برای دولت بود به شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی واگذار شد.محمدی ادامه داد: در 
ماه های گذشته با وجود سنگینی کار و خط لوله ای ۲ 
هزار و  ۱۰۰ کیلومتری، اســناد مناقصه آماده و برنده 
آن مرداد امســال انتخاب شد و پس از یک دهه تلاش 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی توانست مالکیت و بهره 
بــرداری از این خط را به عهده بگیرد.وی با بیان اینکه 
تا کنون ۱۱ میلیون تن اتیلن به خط لوله اتیلن غرب 
تزریق و به شــرکت های پتروشیمی این مسیر تحویل 
شده است، گفت: ارزش فروش محصولات این خط ۲ 
میلیارد دلار در ســال است.محمدی اظهار داشت: در 
افق ۱۴۰۴ تعداد مجتمع های زیرمجموعه خط اتیلن 
غــرب از ۱۳ مجتمع فعلی به ۲۱ مجتمع افزایش پیدا 
کرده و ظرفیت تزریق اتیلن به خط لوله به ۳.۵ میلیون 
تن می رسد.به گفته وی، ارزش فروش محصولات نیز تا 
سال ۱۴۰۴ به ۳.۷ میلیارد دلار افزایش خواهد یافت.

درآمد 3/7 میلیارد دلاری خط لوله اتیلن غرب تا سال ۱۴۰۴کاهش ۲۶ میلیارد متر مکعبی آب ورودی به سدهای کشور


